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رویداد

هربــار که قيمت مســکن به ســمت بــالا تکان 
می خورد، بحث هايی دربــاره تأثير خانه های خالی 
بر قيمت فروش و اجــاره خانه ها درمی گيرد و همه 
يادشان می افتد که مدت ها است قانونی به نام «اخذ 
ماليات از خانه های خالی» که از تصويبش ١٠ سال 
می گذرد، اجرا نشده است. تا همين چند وقت پيش 
وزارت مســکن و شهرســازی که از سوی مجلس 
مامور شــده اين قانون را اجرا کند، از برنامه های در 
دســت اجرا برای گرفتن ماليات از خانه های خالی 
حرف می زد، برنامه هايی مثل راه اندازی سامانه ملی 
املاک و اســناد. مســئولان اين وزارتخانه همزمان 
با ارايه برنامه بــرای عملياتی کردن ايــن قانون از 
موانع پيش رويشان هم می گفتند، اما اخيرا عباس 
آخوندی، وزير مســکن و شهرســازی آب پاکی را 
روی دســت همه ريخته و وزارتخانه اش را از شــر 
يکی از بدقلق ترين قوانين آن، راحت کرده اســت. 
او خبر داده که مسئوليت شناســايی و اخذ ماليات 
از خانه های خالی به شــهرداری ها سپرده می شود و 
درآمدهای حاصل از آن هم به خود شهرداری تعلق 

می گيرد تا خرج برنامه مسکن اجتماعی کند. 
اين تصميــم را می توان نقطه عطفــی در اجرای 
قانون اخذ ماليــات از خانه های خالی دانســت، اما 
اين ســوال پيش می آيد که دليل اين واگذاری چه 
بوده است؟ ســختی شناســايی خانه های خالی يا 
منافع واگذاری آن به شهرداری برای مردم؟ پروانه 
اصلانی، معاون دفتر اقتصاد مســکن وزارت مسکن 
و شهرسازی در جواب اين ســوال ها به «شهروند»، 
می گويــد: «در واقــع هــر دوی ايــن دلايــل در 

شکل گيری چنين تصميمی موثر بوده است.»
او ابتــدا به ســراغ مصايب جمــع آوری آمار برای 
وزارت مســکن و شهرســازی مــی رود و می گويد: 
«از ابتدا وزارتخانــه در مورد به عهــده گرفتن اين 
مسئوليت معترض بود، مسئوليتی که بدون رضايت 
وزارت مسکن از ســوی مجلس به عهده آن گذاشته 
شد. بارها اعلام کرديم که ما ابزارها و زيرساخت های 
لازم را بــرای تهيه آمــار دقيــق از خانه های خالی 
نداريم، حتی وقتی قرار شــد ســامانه ملی املاک و 
اسناد راه اندازی شود نياز به همکاری ١٤ نهاد ديگر 
برای استفاده از اين سامانه برای شناسايی خانه های 
خالی و بعد طی کردن روند اخذ ماليات داشتيم که 
اين همکاری ها هم انجام نشــد. وزارت مســکن در 
تمام ســال های گذشــته يک نهاد برای جمع آوری 
آمار نبوده، بلکه نهادی است که خودش برای انجام 

ماموريت هايش مصرف کننده آمار بوده است.»
اصلانــی در جــواب اين ســوال که چــرا در اين 
ماموريت هم از آماری که نهادهای آمارگير به دست 
می آورند، استفاده نکرديد، می گويد:   «چون اين آمار 
قابليت استفاده نداشته اســت. الان مرکز آمار اعلام 

می کند که ٢ ميليون و ٦٠٠ هــزار خانه خالی وجود 
دارد. آنها اين آمار را در جريــان عمليات آمارگيری 
نفوس و مســکن به دســت آورده اند، مثلا به دفعات 
مشــخص به ســراغ خانه ای رفته اند و وقتی در تمام 
موارد کسی پاسخگوی آنها نبوده است،  خانه را خالی 
لحاظ کرده اند درحالی که ما نمی توانيم بر اين اساس 
مــردم را برای اخــذ ماليات معرفی کنيــم. ما حتی 
ســراغ روش های ديگر مانند کنترل کنتورهای آب 
و برق هم رفتيم، اما بــرای صاحبان خانه های خالی 
کار سختی نبوده اســت که يک چراغ را در گوشه ای 
روشــن بگذارند يا ماهی يک بار شير آب را باز کنند. 
تمام اقداماتی که انجام شــده، به نتيجه ای که بايد و 
شايد نرسيده و به همين دليل هم بحث واگذاری اين 

مسئوليت به شهرداری ها پيش آمده است.»
اصلانی در مورد تفاوت های شــهرداری و وزارت 
مســکن از نظر ابزارهای آمارگيــری می گويد: «به 
هر حال شهرداری ها بســيار بر امور شهر مسلط تر 
هســتند. آنها به صورت محله به محله نيرو و ستاد 
دارند و آمار وضــع خانه ها را بــرای ماموريت های 
ديگرشــان به دســت می آورند و می توانند در اين 
مورد هم از آن استفاده کنند. برای اين که شهرداری 
نسبت به انجام اين مســئوليت هم انگيزه به دست 
بيــاورد در نظر گرفته شــده که عوايــد حاصل از 
شناســايی و اخذ ماليــات از خانه هــای خالی هم 
در اختيــار آنها قرار گيرد تا از آن در زمينه توســعه 
مسکن اجتماعی استفاده کنند. به هرحال بخشی از 
وظيفه تأمي ن مسکن برای شــهروندان هم به عهده 
شــهرداری اســت و می تواند با اين درآمــد در اين 

زمينه بيشتر موثر باشد.»
البته اصلانی تأکيد می کند کــه اين واگذاری در 

صورت موافقت مجلس اجرا خواهد شد، او می گويد: 
«همانطور که مســئوليت اخذ ماليات از خانه های 
خالی را مجلس به عهده وزارت مسکن و شهرسازی 
گذاشته، همين نهاد هم می تواند آن را به شهرداری 
واگذار کند. ما از طريق هيأت دولت اين پيشــنهاد 
را به مجلس می فرســتيم و نماينده ها در مورد آن 

تصميم گيری می کنند.»
چراغ سبز مديريت شهری

اين طــور که به نظر می رســد شــهرداری ها هم 
چندان از چنين پيشــنهادی بدشان نمی آيد چون 
مدت هاســت به دنبال افزايش درآمدهــای پايدار 
شهرداری بوده اند، آن هم در شــرايطی که اعطای 
پروانه ســاخت در بسياری از شــهرها با محدوديت 
جدی مواجه شــده اســت. مجيد فراهانی، رئيس 
کميســيون برنامه و بودجه شورای شــهر تهران، 
اعتقاد دارد که اين تصميم می تواند منشأ اثر خوبی 
برای شــهری مانند تهران باشــد. او می گويد: «با 
توجه به اين که حداقل ٥٠٠ هزار خانه خالی در شهر 
تهران وجود دارد، اين ماموريت می تواند به توســعه 

درآمدهای پايدار شهرداری کمک کند.»
او اجــرای چنيــن تصميمی را موجــب  تعديل 
قيمت مســکن می دانــد و می گويد: «بــه هر حال 
همه می دانيم که اخذ ماليــات از خانه های خالی و 
ورود اين خانه ها به چرخه واگذاری می تواند قيمت 
مســکن را تحت تأثير قرار دهد،  حالا هر نهادی که 
بهتر می تواند  اين کار را بکند، بايد وارد عمل شــود 
و قانونی را که مدت ها اســت روی زمين مانده اجرا 
کند. جدا از اين که ببينيم اين کار برای شهرداری ها 
مفيد اســت يا نــه بايد ديد کــه مــردم چقدر به 

عملياتی شدن آن نياز دارند.»

ماجراى گتوند را تکرار نکنید

سعید ساویز
کارشناس انرژى

آنچه امروز به عنوان بحران محيط زيست با جنبه هايي 
چون خشك شــدن تالاب ها، هجوم ريزگردها، تخريب 
طبيعت و... خود را با شــديدترين حالت ممكن نشــان 
می دهــد، پيامد چند دهــه کم توجهی بــه آموزه هاي 
زيســتن در كنار طبيعت بوده است. تفكري كه نياز هاي 
بوم شناسي را نه يك ضرورت و امر حياتي، بلکه خواسته 
لوكس طرفداران محيط زيســت انگاشته. از ميان صدها 
آسيب وارده به طبيعت اين سرزمين، ســه نمونه بارز و 
جديدترين آنها خشكيدن درياچه اروميه، هجوم ريزگردها 
به خطه های خوزستان و سيستان و بلوچستان و افزايش 
نگران کننده شوری کارون بزرگ در اثر گنبدهای نمکی 

سد گتوند است؛ شوري بيش از حد درياهاي آزاد. 
اكنون پــس از آزمون و خطا های فراوان، در ســرزمين 
گيلان، يكي ديگر از اين دست تصميم های متضاد با قوانين 
حاکم بر طبيعت در حال رخ دادن است. به رغم مخالفت های 
متخصصين و اعضای کميته ارزيابی محيطزيستی استان، 
عمليات اجرايی ســدي به نام «لاســک» روی رودخانه 
«امامزاده ابراهيم» و بر ســازندي از جنس آهکی و رسوبی 
و در نزديكي گسل فعال آستارا- تالش- فومن در حال آغاز 
شدن است. هدف از احداث سد لاسک را تامين آب شرب 
شهرهای شفت، صومعه سرا، رشت و انزلی از محل رودخانه 
«امامزاده ابراهيم» شفت اعلام می کنند.  از آن جا که اين 
رودخانه بــه تالاب انزلی ريخته و اين تــالاب نيمه جان را 
مشــروب خواهد کرد، در صورت ساخت سد و نگه داشتن 
آب در بالادست و مخزن سد، اين تالاب با ارزش جهانی به 
شدت در معرض آسيب های جدی و خطر خروج از ليست 

کنوانسيون بين المللی رامسر قرار می گيرد.
ساخت اين ســد اضافه بر خسارت های محيط زيستی 
فوق الذکر، سه روستای "لاســک"، "کلوان" و "ويسرود" با 
جمعيتی بالغ بر ١٦٣٠ نفر را به طور کامل به زير آب برده و  
٧ روستای زيرمجموعه روستای لاسک را با مشکل کمبود 
آب مواجه خواهد کرد که مشکلات اقتصادی-اجتماعی-

فرهنگی عديده ای را بــرای مهاجران اين مناطق بر جای 
گذاشــته و بيش از ٦٦ هکتار شاليزار منطقه و ٤٣ هکتار 

اراضی باغی و چايکاری را در مخزن سد دفن خواهد کرد.
خسارت های ســاخت اين سد به همين ها ختم نشده 
بلکه ١٠٠ هکتار از شمشادستان های جنگل های ارزشمند 
هيرکانی که در شمار گونه های ممنوع القطع قرار دارند را 

نابود خواهد کرد. 
مهمتريــن دلايل مخالفــان اين ســد را در چند فراز 

مشخص زير مي توان خلاصه كرد:
كاهش قابل توجه آب ورودي به تالاب با ارزش جهانی 
انزلی؛ اين موضوع سبب خشكي مداوم بخشی از تالاب و 
تبديل آن به يك منشأ ريزگرد فعال شده و شهرهاي شفت 

و رشت و روستاهاي اطراف آن را تهديد مي كند.
از بين بردن ١٠٠ هکتار از تنها بازماندگان شمشادهای 
هيرکانی که اکنون با چالش آفت شبپره شمشاد نيز دست 

به گريبانند.
رســوب گذاری فراوان اراضی بالادست حوضه سد که 

سبب پر شدن مخزن آن در کوتاه مدت می شود.
بــالا آمدن ســطح ســفره آب زيرزمينــي در اراضی 
پايين دست سد و خطرات احتمالی برای اراضی کشاورزی 

باغی و صيفی.
از اين رو ضمن هشدار خســارت های غيرقابل جبران 
محيطزيستی و نارضايتی ها و تنش های اجتماعی ناشی از 
ساخت اين سد در منطقه، درخواست داريم که مسئولان 
ذيربط دستور بررسی کارشناســی جامع نگرانه و توقف 

ساخت اين سد را بدهند.

یادداشت

جزییات قانون
منع بکارگیرى بازنشستگان

عباسعلى کدخدایى، ســخنگوى شوراى نگهبان، 
گفت: «بکارگیرى بازنشستگان دولتى در جایگاه هاى 
روســاى ســه قوه، معاون اول رئیس جمهورى و نواب 
رئیس مجلــس و اعضاى شــوراى نگهبــان، وزرا و 
نمایندگان و معاونان رئیس جمهورى بلامانع اعلام شده 
است.» او در در ادامه درباره برخى استثنائات گفت: «این 
مصوبه استثنائاتى هم براى جانبازان بالاى 50 درصد، 
آزادگان بالاى سه سال و فرزندان شهدا دارد.» سازمان ها 
و ارگان هایى که این قانون برایشــان صادق است نیز 
ظرف دو ماه باید در خصوص اجــراى آن اقدام کنند و 
ضمانت اجراى این قانون مانند دیگر قوانین جرم انگارى 

یا انفصال از خدمت خواهد بود.
 

خانه هاى خالى
و  درآمدى نجومى  که بى متولى مانده

 

جلســه مشــترك روســاى جمعیت هلال احمر ایــران و 
افغانستان در کابل برگزار شــد و طرفین در این جلسه درباره 
اصلاح تفاهمنامه براساس شــرایط و نیازهاى جدید به بحث و 
تبادل نظر پرداختند. مذاکره درباره امضاى تفاهمنامه مشترك 
براى همکارى در ســاخت بیمارستان و ایجاد دفتر نمایندگى 
جمعیت هلال احمر جمهورى اســلامى ایران در افغانستان از 
دیگر موضوعات مورد بحث در این جلسه بود. دکتر على اصغر 
پیوندى، رئیس جمعیت هلال احمر در این دیدار با اشاره به اینکه 
این جمعیت از گذشــته در ولایات قندهار و نیمروز افغانستان 
مراکز درمانى داشته است، گفت: این مراکز خیلى موثر و فعال 
نبوده اند، لذا در این سفر به منظور فعالیت بیشتر و موثرتر این 
مراکز مذاکره خواهیم کرد و هلال احمر ایران به عنوان یک نهاد 
مستقل آماده ارایه کمک هاى بشردوستانه بخصوص در زمینه 
ایجاد مراکز درمانى و راه اندازى برنامه هاى آموزشى براى مردم 
افغانستان است. عبداالله عبداالله، رئیس اجرائیه حکومت وحدت 
ملى افغانســتان هم در این دیــدار از همکارى هاى جمهورى 
اســلامى ایران با مردم و حکومت افغانســتان در عرصه هاى 
مختلف به ویژه بهداشت و آموزش و پرورش قدردانى کرد. وى 
گفت: دو کشــور از روابط و مناسبات خوبى برخوردار هستند و 
انتظار مى رود با امضاى توافقنامه هاى تازه این روابط هرچه بیشتر 
گسترش یابد. رئیس  اجرائیه افغانستان با اشاره به میزبانى خوب 

ایران از میلیون ها مهاجر افغانستانى خاطرنشان کرد: افغانستان 
آمادگى دارد تا تسهیلات لازم را براى کار مشترك جمعیت هاى 
هلال احمر افغانستان و ایران فراهم کند تا در برنامه هاى مشترك 

و همکارى هاى دو نهاد وقفه اى به وجود نیاید.
گفتنى است، بیش از 2 میلیون پناهجوى افغانستانى در ایران 
هستند و هلال احمر جمهورى اسلامى ایران با همکارى کمیته 
بین المللى صلیب سرخ و فدراسیون بین المللى خدمات متعددى 

به آنها ارایه مى کند.
درخواست افغانستان براى راه اندازى و مدیریت مرکز 

توانبخشى و توان افزایى هلال احمر کابل
رئیس جمعیت هلال احمر در ادامه سفر به کابل با وزیر کار، 
امور اجتماعى، شهدا و معلولین افغانســتان دیدار و گفت وگو 

کرد. در دیدار دکتر على اصغر پیوندى با محترم فیض االله ذکى 
بر گسترش همکارى ها در زمینه آموزش و توان افزایى نیروهاى 

هلال احمر افغانستان تاکید شد. 
دکتر پیوندى با اشاره به ظرفیت ها و توانمندى هاى هلال احمر 
ایــران در زمینه هاى مختلــف گفت: میان دو کشــور ایران و 
افغانستان اشتراکات بسیارى در زمینه همجوارى، همزبانى و 
علایق فرهنگى وجود دارد، لذا هلال احمر ایران آماده اســت تا 
تجربیات و توانمندى هاى خود را در اختیار هلال احمر افغانستان 
بگذارد و توانمندى هاى نیروهاى این جمعیت را در حوزه هایى 

که هلال احمر ایران توانمند است، افزایش دهد.
محترم فیض االله ذکــى ، وزیر کار، امور اجتماعى، شــهدا و 
معلولین افغانستان هم با تشکر از همکارى هاى هلال احمر ایران 
با افغانستان گفت: نیاز داریم نیروهاى هلال احمر افغانستان از 
آموزش هاى تخصصى هلال احمر ایران بهره مند شوند و شاهد 

افزایش توانمندى این جمعیت باشیم.
وى با اشاره به جنگ و خسارات ناشى از آن و شیوع معلولیت 
در این کشــور اظهار کرد: هلال احمر افغانســتان یک مرکز 
توانبخشــى به نام پیامبر اعظم (ص) دارد که ســابق بر این از 
سوى بهزیستى کشور اداره مى شد که اکنون غیرفعال است، لذا 
علاقه مندیم تا هلال احمر ایران در راه اندازى و مدیریت این مرکز 

به ما کمک کند.

در جلسه روساى جمعیت هاى ملى ایران و افغانستان بررسى شد

ایجاد دفتر نمایندگى هلال احمر ایران در افغانستان

«شهروند»  واگذارى مسئولیت اخذ مالیات از خانه هاى خالى به شهردارى هارا  بررسى مى کند
ون
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خطیب نماز جمعه تهران گفت: «حرکت امام حسین براى تبیین ایاك نعبد بود تا نشان دهد در عالم 
تنها یک ولى است. امام حسین قانون و راز مبارزه با ظالمان و سنگر مظلومان و پابرهنه هاست.» او در بخش 
دیگرى از صحبت هایش با اشاره به برخورد با مفاسد اظهار کرد: «ما بد عمل کردیم و گردن کلفت ها را کنار 
گذاشتیم و آمدیم سراغ ضعیف ترها. باید از بالا شروع کرد و سراغ گردن کلفت هاى سیاسى و اقتصادى 
رفت که اقدام به چپاول کرده اند نه چند دختر تازه به دوران رسیده. باید با گردن کلفت ها برخورد کرد و بر 

سرشان فریاد کشید.»

آیت االله صدیقى:  

گردن کلفت ها را 
کنار گذاشتیم

شروع صفحه آرايی
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اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
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نماینده ولی فقیه در جمعیت هلال احمر:   

معرفت لازمه
احساس هاي عاشورایی است

حجت الاسلام والمسلمين معزي با حضور 
در مراسم عزاداري نخستين روز ماه محرم در 
اجتماع مديران و كاركنان و داوطلبان جمعيت 
هلال احمر در ســازمان داوطلبان در ابتداي 
سخنان خود با اشاره به اهميت جاودانگي واقعه 
بزرگ عاشوراي حسيني پس از قرن ها گذشت 
از زمان وقوع آن برپايي محافل عزاي ســرور و 
سالار شهيدان و ياران باوفايش را تنها منحصر 
به ايران ندانســت و گفت:    «عظمت و عمق 
اين قيام سراســر درس و معرفت سبب شده 
است كه سال ها اين شور و احساسات عاشقان 
امام حسين(ع) در اقصي نقاط جهان در قالب 
محافل حزن و عزاي آن حضرت ديده شود.» 
نماينده ولي فقيه در هلال  احمر با بيان اينكه 
در طول تاريخ بشــريت حــوادث گوناگون و 
بزرگ نه  تنها در بين ملت ها بلكه در ميان امت 
پيامبران الهي نيز به وقوع پيوسته و خون هاي 
به ناحقي ريخته شده است، خاطر نشان كرد 
که ليكن امروز هيچ واقعه اي در ذهن ها همانند 
قيام مظلومانه امام حسين(ع) زنده و جاودانه 

نمانده است.
نماينده رهبر معظم انقلاب در جمع بندي 
سخنان خود درباره الگوپذيري از اين حركت 
عظيم تاريخ ســاز، آن را لازمه دســتيابي به 
ســعادت دنيوي و اخروي بشــريت دانست 
و افزود: «شــناخت ابعاد وســيع و گسترده 
عاشوراي حســيني مي تواند زمينه ساز تعالي 
و كمال در زندگي دنيا و آخرت انســاني شود. 
نماينده ولي فقيه در جمعيت هلال  احمر در 
بخش پاياني سخنان خود معرفت و شناخت 
ابعاد قيام حســيني را لازم و ضروري دانست 
و گفــت: به تعبيــر مقام معظــم رهبري اگر 
احســاس هاي عاشــورايي با معرفت نباشد، 
عزاداري ها انسان را به امام حسين (ع) نزديك 

نمي كند.»
حجت الاسلام والمسلمين معزي با اشاره به 
اينكه اطاعت از دستورات معصومين و شناخت 
و پيــروي از ولايت از اركان معرفت حســني 
است، خاطرنشان كرد: «آنجا كه در كنار شور 
حسيني   شعوري نهفته است، بايد تلاش كرد 
تا اين عزاداري هاي لبريز از احســاس بر پايه 

معرفت ، فهم  ،درك و تفكر اقامه شود.»
در ادامــه مراســم ذاكريــن اهــل بيــت 
بــه  عليهم الســلام در عــزاي حســيني 

مديحه سرايي پرداختند. 

هفته هـاى  در   شـهروند  روزنامـه 
اخیـر در شـکل و محتـوا متحـول 
و  نظـرات  از  را  مـا  اسـت.  شـده 
انتقـادات خـود بى نصیـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پیامـک 

باشـید تمـاس  در   5000262662


